



Syrian Arab Republic

الجمهورية العربية السورية

Statement delivered by

H.E Ambassador Milad ATIEH

Permanent Representative of Syrian Arab Republic

To the OPCW for the EC-102

Agenda Item 5 – General Debate

14-17 March 2023

PLEASE CHECK AGAINST DELIVERY

Mr. Chairperson,

Syria has carried out all that is required of it by virtue of its accession to the Convention under very difficult circumstances, and Syria has fully cooperated for nine years, with the recognition of the Organization. This full cooperation is not mentioned in the reports of the Technical Secretariat of the Organization, the Director General and some of the states parties. It is rather ignored and instead, it is suggested through some formulations, that Syria is obstructing the work and not cooperating with the OPCW. Indeed, some countries have come to direct explicit accusations against Syria of non-compliance. The best proof of the validity of what we say is what came in the opening statement of the Director General and the general statements of some countries in this session.

With regard to the Declaration Assessment (DAT) and the rounds of consultations, all that we have heard and read from the Secretariat and some countries is anticipation of the final results of the consultations, and an attempt to influence their results. We say to those, that the consultations are still ongoing, and have not ended yet.

Regarding the 25th Round of Consultations, the Director General has stated, that since April 2021, and I quote: “The efforts of the Technical Secretariat to hold this round were not crowned with success” Also, "given the impossibility of

holding a full round of consultations at the present time". If one hears and reads these words, without context and without knowing the details of the Syrian efforts exerted to hold this round, will make the judgment that Syria is obstructing the holding of this round. Syria has agreed to all proposals submitted by the Technical Secretariat to hold this round in Damascus, The Hague and Beirut. Recently, Syria agreed to the deployment what the Technical Secretariat called a "limited team" to carry out limited activities in Syria. The members of this small team, as the Director General indicated, are from the DAT. Syria provided this team with all forms of cooperation and facilitation, and has expressed its firm desire to hold a full round of consultations. However, this team, based on the instructions of the Technical Secretariat and the Director General, confirmed that it would not hold a full round of consultations unless Syria granted all members of this team the required visas. This is a disruption and obstruction of holding of this round by the Technical Secretariat. Can the Technical Secretariat not find other experts?

We have said previously that the Organization's work has been politicized by well-known countries. This is not an accusation, it is a fact, and everyone who attended the briefing knows it. My country's delegation was prevented from speaking at the classified briefing held by the Secretariat on March 8th about developments in the Syrian chemical file, as a result of pressure exerted by the delegation of the United States of America on the Technical Secretariat. We are told that what we can explain our position in the Executive Council meetings. Attempting to silence the voice of a State Party is a serious situation that affects the professionalism and integrity of the Technical Secretariat and its role as defined by the Convention. It seems that the American delegation is trying to benefit from the lesson of Iraq, which was occupied, destroying its capabilities and killing millions

of its people under false pretexts. He is trying to justify the tripartite aggression against Syria on April 14, 2018, by using an alleged report on a fabricated incident, of Douma in 2018 We call on the United States of America and some Western countries to stop exerting these pressures on the Technical Secretariat, to stop politicizing the work of the Organization, and to correct the grave mistakes in its work, the approach and methods of work of some of the non-professional teams of the Organization and in violation of the provisions of the Convention.

Thank you and I request you to consider this statement as an official document of the Hundred and Second Session of the Executive Council, and to publish it on the public sites and Catalyst of the Organization for the Prohibition of Chemical Weapons



الجمهورية العربية السورية
Syrian Arab Republic

بيان

السفير ميلاد عطية

المندوب الدائم لدى منظمة حظر الأسلحة الكيميائية

رئيس وفد الجمهورية العربية السورية

أمام الدورة المائة واثنان للمجلس التنفيذي

14- 17 آذار 2023

**H.E Ambassador Milad ATIEH
Permanent Representative of Syrian Arab Republic
To the OPCW
AGENDA ITEM FIVE – General debate**

14-17 March 2022

الرجاء المراجعة أثناء الإلقاء

السيد الرئيس،

لقد نفذت سورية كل ما هو مطلوب منها بموجب انضمامها إلى الاتفاقية في ظل أوضاع صعبة للغاية، وتعاونت سورية منذ تسع سنوات بشكل كامل، وباعتراف المنظمة. هذا التعاون التام لا يجد له مكاناً في تقارير الأمانة الفنية للمنظمة والمدير العام وبعض الدول الأطراف إطلاقاً. بل يتم تجاهله والإيحاء من خلال بعض الصياغات، وكأن سورية تعرقل العمل ولا تتعاون مع المنظمة، بل وصل الأمر ببعض الدول إلى توجيه اتهامات مباشرة وصريحة لسورية بعدم الامتثال. وخير دليل على صحة ما نقول هو ما جاء في البيان الافتتاحي للمدير العام والبيانات العامة لبعض الدول في هذه الدورة.

بالنسبة لـ "فريق تقييم الإعلان"، وجولات المشاورات، كل ما سمعناه وقرأناه من الأمانة وبعض الدول هو استباق للنتائج النهائية للمشاورات، ومحاولة للتأثير على نتائجها. نقول لهؤلاء، إن المشاورات لاتزال قائمة، ولم تنته بعد، لماذا استباق النتائج وكيل الاتهامات؟

فيما يخص جولة المشاورات رقم /25/، يقول المدير العام، منذ نيسان 2021، وأنا اقتبس: "لم تُكلل جهود الأمانة الفنية لعقد هذه الجولة بالنجاح"! وأيضاً "ونظراً لاستحالة إجراء جولة كاملة من المشاورات في الوقت الحالي". من يسمع ويقرأ هذا الكلام، إذا لم يطلع على تفاصيل الجهود السورية المبذولة لعقد هذه الجولة، سيحكم بأن سورية تعرقل عقد هذه الجولة. لقد وافقت سورية على كل المقترحات التي قدمتها الأمانة الفنية لعقد هذه الجولة في دمشق ولاهاي وبيروت. ومؤخراً، وافقت سورية على زيارة ما اسمته الأمانة الفنية "فريقاً مصغراً" للقيام بأنشطة محدودة في سورية. وأعضاء هذا الفريق المصغر، كما أشار المدير العام هم من فريق تقييم الإعلان. وقدمت سورية لهذا الفريق كل أشكال التعاون والتسهيلات، وعبرت سورية عن رغبتها الأكيدة بعقد جولة مشاورات كاملة، إلا أن هذا الفريق، بناء على تعليمات الأمانة الفنية والمدير العام، أكد أنه لن يجري جولة مشاورات إلا إذا منحت سورية جميع أعضاء هذا الفريق التأشيرات المطلوبة. هذا تعطيل وعرقلة لعقد هذه الجولة من قبل الأمانة الفنية. ألا تمتلك الأمانة الفنية خبراء آخرين؟

لقد قلنا سابقاً أن عمل المنظمة يخضع لتسييس من قبل دول معروفة. هذا ليس اتهاماً، بل هو حقيقة، ويعرفه كل من حضر الإحاطة. لقد مُنح وفد بلادي من الحديث في اجتماع الإحاطة السرية التي عقدتها الأمانة يوم /8/ آذار حول التطورات في الملف الكيمياء السوري، نتيجة ضغوط مارسها وفد الولايات المتحدة الأمريكية على الأمانة الفنية. قيل لنا أن ما نرغب بقوله يجب أن يكون في

اجتماعات المجلس التنفيذي. إن محاولة اسكات صوت دولة طرف هو حالة خطيرة تؤثر على مهنية ونزاهة الأمانة الفنية ودورها وفقاً لما حددته الاتفاقية. ويبدو أن الوفد الأمريكي يحاول الاستفادة من درس العراق، الذي تم احتلاله وتدمير مقدراته وقتل الملايين من أبنائه بذرائع كاذبة. يحاول أن يبرر العدوان الثلاثي على سورية بتاريخ /14/ نيسان 2018 من خلال تقرير مُفبرك عن حادثة مُفبركة هي حادثة دوما 2018. نطالب الولايات المتحدة الأمريكية وبعض الدول الغربية بالتوقف عن ممارسة هذه الضغوط على الأمانة الفنية والتوقف عن تسييس عمل المنظمة، وتصحيح الأخطاء الجسيمة في نهج وطرائق عمل بعض فرق المنظمة غير المهنية والمخالفة لنصوص الاتفاقية.

أشكركم، وأرجو اعتبار هذا البيان وثيقة رسمية من وثائق الدورة الثانية بعد المائة للمجلس التنفيذي، ونشره على الموقعين العام وكاتاليسست لمنظمة حظر الأسلحة الكيميائية .